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Máme za sebou leden – dlouhý, studený 
a nejméně příjemný měsíc roku. Únor je 
sice krátký, ale ještě mohou uhodit mra-
zy a napadnout sníh. Příroda proto ještě 
spí. 
Příroda  spí,  ale  tady  na  radnici  roz-

hodně  neklimbáme.  Leden  byl  docela 
hektický.
Jak jsme slíbili, hned zkraje roku za-

hájila firma Zepris stavbu splaškové ka-
nalizace v ulici K Rybníku. Teď to sice 
pro obyvatele této ulice znamená chodit 
domů  přes  staveniště,  ale  konečně  jim 
tak splatíme letitý dluh. Byl to paradox, 
bydleli na dohled od čistírny odpadních 
vod,  a  přitom  sami  neměli  kanalizaci. 
Stavba současně zkomplikovala přístup 
do  sběrného  dvora  na  ČOV  –  je  nyní 
přístupný pouze od ulice Únětické. Tak 
prosím všechny občany o trpělivost; po-
kud práce nezkomplikuje počasí, kana-
lizace by měla být hotova do tří měsíců, 
tedy v dubnu.
V lednu jsme taky dvakrát volili pre-

zidenta.  Každé  volby  znamenají  pro 
úřad velkou  zátěž,  tentokrát  to  pro  nás 
tedy byla dvojnásobná porce práce a sta-
rostí. Vše jsme zvládli a já bych chtěl na 
tomto místě poděkovat vám všem voli-
čům. Volební účast v Horoměřicích byla 
mimořádně vysoká, v prvním kole skoro 
73 % a téměř 76 % v kole druhém. Na 
výsledek volby se můžete podívat v ná-
sledujícím příspěvku.

Současně  se  připravujeme  na  „jarní 
práce“. Teď nemám na mysli zrovna za-
hrádkaření,  ale  přípravu  dalších  inves-
tic, které máme v plánu tento rok. 
Zatím  ještě  nemáme  žádné  zprávy 

o tom, jak dopady naše žádosti o dotace. 
Už téměř před rokem jsme podali žádost 
o  dotaci  na  poslední  pavilon  mateřské 
školy z Integrovaného regionálního ope-
račního  programu,  zatím  nebylo  roz-
hodnuto. Čekáme  na  rozhodnutí,  pokud 
dotaci  získáme,  se  stavbou  nebudeme 
otálet.  Školku moc  potřebujeme.  Stejně 
tak čekáme na výsledek žádosti v případě 
domácích kompostérů, také nejsou žádné 
zprávy. A připravujeme další žádost o do-
taci na revitalizaci rybníka Podraboch.
Pak  jsou  akce,  kde  na  žádné  dotace 

čekat nebudeme. Jednou z nich je dlou-
ho slibovaný chodník v Revoluční ulici 
od autobusové zastávky Švejkova k uli-
ci stejného jména. Stavbu zdrželo vyjed-
návání  s  vlastníky  pozemků.  Nyní  ale 
již máme všechny potřebné dokumenty 
včetně  stavebního  povolení,  je  vybrán 
dodavatel stavby, a v době, kdy toto čís-
lo zpravodaje vyjde, by měly být práce 
zahájeny. Do jara bude určitě hotovo.
V  plánu  je  také  oprava  komunikace 

K Lesu, tedy části od ulice Na Zavadil-
ce až k ulici Konzumní. Loni bylo pro-
vedeno odvodnění zahrádek v Roklích, 
bez kterého by se oprava ulice K Lesu 
v  její  dolní  části  nemohla  vůbec  pro-

vést. Jakýkoli zásah by totiž uzavřel od-
tok dešťové vody z  lokality v Roklích. 
V minulém roce, kdy se budovala škola 
a čistírna, již v rozpočtu nezbyly finan-
ce,  proto  je  oprava  komunikace  naplá-
nována na letošní rok.
Připraveno  je  vydláždění  ulice  Lo-

mené,  stavbu  chceme  provést  letos 
o prázdninách. A rádi bychom vydláždili 
i  zbytek ulice Statenické. Na  tyto  akce 
přispěje Letiště Praha z programu Žije-
me zde společně.
Stavba čistírny odpadních vod již byla 

dokončena,  čistírna  běží  ve  zkušebním 
provozu  zatím  bez  větších  problémů. 
Kvalita vody v rybníce pod čistírnou se 
hodně zlepšila.
To je stručný přehled nejbližších plá-

nů. V minulém čísle  jsem slíbil přinést 
dnes  zprávu  o  investicích  minulého 
roku, ale v tom náročném lednu jsem to 
opravdu nestihl. Tak tedy až příště. 

Na  závěr  se  nemohu  nezmínit  i  o  tra-
gické  události,  která  přímo  postihla 
řadu  horoměřických  spoluobčanů.  Ne-
hoda autobusu z 12.  ledna nás všechny 
velmi  zasáhla.  Rád  bych  popřál  všem 
zraněným brzké  a  úplné  uzdravení  bez 
následků.  Pozůstalým  po  obětech  pak 
jménem svým i svých kolegů z radnice 
chci vyjádřit hlubokou soustrast.

Zdeněk Babka 

Ú V O D N Í K

VÝSLEDKY PREZIDENTSKÉ VOLBY
Jak jsme v r. 2018 volili prezidenta v Horoměřicích?

Počet voličů Vydané obálky Volební účast v % Odevzdané obálky Platné hlasy % platných hlasů

1. kolo 2 601 1 894 72,82 1 892 1 887 99,74

2. kolo 2 585 1 961 75,86 1 960 1 958 99,90

č. Kandidát
1. kolo 2. kolo

hlasy % hlasy %

1 Topolánek Mirek 131  6,94 x x

2 Horáček Michal 254 13,46 x x

3 Fischer Pavel 236 12,50 x x

4 Hynek Jiří  25  1,32 x x

5 Hannig Petr  5  0,26 x x

6 Kulhánek Vratislav  4  0,21 x x

7 Zeman Miloš 388 20,56 574 29,31

8 Hilšer Marek 165  8,74 x x

9 Drahoš Jiří 679 35,98 1 384 70,68
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ROZLOUČENÍ
V úterý 16. ledna jsme se v motolském kre-
matoriu  rozloučili  s  paní  Janou Abelovou, 
která  dle  smutečního  oznámení  zemřela  po 
delší nemoci, ale pro mnohé z nás překvapivě.
Chceme se s ní jménem správy obce a ho-

roměřických  občanů  rozloučit  a  poděkovat 
za práci, kterou vykonala pro obec, a za po-
moc, kterou řadě potřebných poskytovala.
Mnohým  z  nás  jako  předsedkyně  Sboru 

pro  občanské  záležitosti  přivítala  děti  jako 
nové občánky Horoměřic a mnoha seniorům 
přišla v této funkci popřát k narozeninám.
Když bylo potřeba, ujala se práce tajemní-

ka MNV. Po roce 1989 byla nejprve zvolena 
do funkce místostarostky a po odchodu sta-
rosty zaujala jeho místo.
V této době složitých začátků opravdové 

samosprávy po sobě jako starostka zanecha-
la dvě velmi významné zásluhy.
Hned  jak  byla  první  příležitost,  získala 

státní podporu na plynofikaci obce a stejně 

tak se zasloužila o příslib dotace na stavbu 
obecních bytů, jejichž zhotovením se poda-
řilo  vyřešit  řadu  problémů.  I  když  později 
musela  funkci  starostky  z  důvodu  zdravot-
ních problémů manžela opustit, tyto její po-
činy se podařilo uskutečnit.
Do  zastupitelstva  se  jako  řadová  členka 

vrátila a pomáhala svou zkušeností až do roku 
2002.
To už se ale intenzivně věnovala jinému 

poslání.  Jako  předsedkyně  místního  sdru-
žení  pomáhala  zdravotně  postiženým. Ra-
dila,  zařizovala  léčení  a  sháněla  speciální 
pomůcky.
I v této funkci spolupracovala se správou 

obce  a  dokud  jí  to  zdraví  dovolilo,  každo-
ročně  pomáhala  při  přípravě  a  organizaci 
dětského dne.
Vzpomínejme na ni jako na osobnost, kte-

rá se v obci zasloužila o lepší ovzduší a která 
mnoho spoluobčanů potěšila a povzbudila.

NÁZVY HOROMĚŘICKÝCH ULIC
Ulice T. G. Masaryka
Záměr zástavby velkého území od Chotola až k Velvarské ulici 
vznikl  vlivem vlastníků  tamních pozemků  ještě  za  působení 
prvního polistopadového starosty Ladislava Blažka.
Do návrhu prvního územního plánu byl v roce 1992 zapra-

cován již jako schválená lokalita a od té doby tam z různých 
důvodů postupně zkrachovalo několik investorů.
V době vydání prvního rozhodnutí nebyl nikdo ze součas-

ných zastupitelů v samosprávě a nemohl tedy ovlivnit, s čím se 
musí současná správa obce potýkat.
Když už  je ale situace  taková,  lze po dostavbě a napojení 

ulice na Velvarskou aspoň očekávat zlepšení dopravní situace 
v dolní části obce. V roce 2005 se totiž 
změnou územního plánu podařilo zapo-
jit tuto ulici do trasy sběrné komunika-
ce, která umožní výjezd na Velvarskou 
celé zástavbě z Chotola a ze západu až 
po Rokle, aniž by vozidla musela projíž-
dět přetíženou starou zástavbou.
V současné době je v ulici T. G. Ma-

saryka  realizována  dostavba  poslední-
ho  úseku  a  doufejme,  že  bude  zdárně 
dokončena.  I  když  je  vzhled  nyní  sta-
věných  domů  odlišný  od  dříve  dokon-
čených,  celkový  charakter  zástavby  se 
nezměnil.  Staví  se  podle  původního 
územního  rozhodnutí  z  15.  12.  1993, 
které i přes několikerou změnu vlastní-
ků zůstává v platnosti, což bylo umož-
něno vydáním stavebních povolení a ná-
sledným zahájením staveb.
Plánovanou osou nové zástavby byla 

od počátku nynější ulice T. G. Masary-
ka,  která  ale  své  pojmenování  získala 
rozhodnutím zastupitelstva obce až 15. 
9. 2003, kdy pro něj hlasovalo všech 9 
přítomných. Nikdo ze zastupitelů nepo-

chyboval, že si Masaryk svou ulici v Horoměřicích zaslouží. 
Mimo jiné i proto, že je od 4. 5. 1935 rozhodnutím tehdejších 
zastupitelů Čestným občanem Horoměřic.
A že to nemůže být ulice ledajaká, bylo také jasné. A protože 

jsme zároveň dodržovali zásadu stávající ulice nepřejmenová-
vat, abychom tím jejich obyvatelům zbytečně nekomplikovali 
život, shodli jsme se na nově vznikající ulici, která v té době 
ještě neměla žádné dokončené a obydlené domy.
Že  bude  vzhledem  k  rozměrům  a  k  charakteru  zástavby 

významná, o tom nikdo nepochyboval, ale že ještě dnes není 
z jedné třetiny hotová, to se tušit nedalo. Přesto nám to dnes 
nebrání v tom, abychom se osobností prezidenta Masaryka za-
bývali.

Zvolil jsem k tomu toto vydání zpra-
vodaje, protože 7. března vzpomeneme 
168. výročí jeho narození.
A  protože  v  letošním  roce  zároveň 

slavíme  100.  výročí  vzniku  samostat-
ného  Československa  a  v  průběhu  ce-
lostátních  oslav  se  budeme  o  vědecké, 
politické  a  státnické  činnosti  našeho 
prvního prezidenta dozvídat spoustu in-
formací, soustředíme se zatím v našem 
vyprávění jen na jeho dětská a student-
ská léta.
Narodil se 7. března 1850 a uvádí se, 

že v Hodoníně, kde  je  zapsán do mat-
riky a kde v té době rodina bydlela. Za 
svého rodáka ho ale také považují v ne-
dalekých  slovenských Kopčanech,  což 
také  není  nepravděpodobné,  protože 
v takovém případě by se porod uskuteč-
nil u rodičů manžela.
Sám Masaryk si nebyl svým rodištěm 

úplně  jistý,  protože  na Hodonín  neměl 
skoro  žádné  vzpomínky.  Hned  po  za-
hájení  školní  docházky  v  hodonínské 
obecné  škole  se  totiž  rodina  stěhovala 

Ing. Jana Abelová

Mladý Tomáš Garrique Masaryk
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do  Čejkovic,  kde  také  jako  jedenáctiletý 
obecnou školu dochodil.
I v té době se ale rodina několikrát stě-

hovala.  Důvodem  bylo  zaměstnání  jeho 
otce  Josefa Masárika  na  císařských  stat-
cích,  kde  začínal  jako  zahradnický  učeň 
a  přes  práci  čeledína  povýšil  na  panské-
ho kočího. Později se u bohatého statkáře 
jako vynikající znalec koní vypracoval na 
šafáře.
Tomášova  matka  Terezie  pocházela 

z měšťanské rodiny a vzhledem ke vzdě-
lání  v  kvalitní  německé dívčí  škole  byla 
bez ohledu na skutečný původ považová-
na  a  sama  se  též  považovala  za Němku. 
Byla vynikající hospodyně a kuchařka.
Ve věku 36 roků náhle opustila dobrou 

službu a urychleně se provdala za čeledí-
na o deset roků mladšího a v té době skoro 
negramotného. Číst a psát se později učil 
od svých dětí, zejména od Tomáše. A ně-
mecky  vzdělaná  matka  se  od  dětí  učila 
moravštině, což byla tamní hovorová směs češtiny a sloven-
štiny.
V  době  sňatku  nosila  nevěsta Tomáše  pod  srdcem  už  tři 

měsíce, což později v souvislosti s příkře rozdílnou intelektu-
ální úrovní a zcela odlišnou fyziognomií zavdávalo záminku 
k  různým spekulacím o  skutečném otci. Přes očividnou ne-
rovnost ale bylo manželství Tomášových rodičů zřejmě spo-
kojené.  Paní Terezie  porodila  svému  choti  celkem  pět  dětí, 
z nichž dospělosti se dožily tři.
Po dokončení obecné školy byl Tomáš na doporučení učite-

lů a vizitujícího pana děkana zapsán na dvouletou německou 
reálku  u  piaristů  v Hustopečích. Tam  i  přes  počáteční  pro-
blémy  s němčinou začal  časem svými  schopnostmi  a vědo-
mostmi vyčnívat. Po absolvování reálky se doma téměř dva 
roky  učil  kovářem.  Později  chtěl  ještě  vystudovat  veterinu, 
ale k tomu už nedošlo.
Po zásahu jednoho z profesorů z reálky mu bylo otcem do-

voleno  přihlášení  na  gymnázium,  kde mu po  složení  rozdí-
lových zkoušek a na základě výborného vysvědčení z reálky 
dovolili přeskočit primu a nastoupit do sekundy. Tak začala 
jeho obdivuhodná pouť za vzděláním, na kterou ho pro jeho 
vlohy, zvídavost, činorodost a záviděníhodnou paměť i přes 
nemajetný původ doslova dostrkali jeho učitelé a patroni.
Jako patnáctiletý gymnazista se tak v Brně až na občasné 

počáteční příspěvky od maminky definitivně odpoutal od ro-
diny a postavil se na vlastní nohy. Jako primus třídy byl osvo-
bozen od placení školného, a ještě získal stipendium. A když 
z  křesťanského  soucitu  začal  doprovázet  pohybově postiže-
ného spolužáka Franze Monniera a pomáhat mu i s učením, 
bylo mu po čase nabídnuto, aby se stal  jeho placeným spo-
lečníkem.
Otevřela  se  mu  tím  cesta  mezi  brněnskou  společenskou 

smetánku,  neboť  pan  Anton  Le  Monnier  byl  kultivovaný 
vysoký státní úředník, který ho pro jeho postřehy a vystupo-
vání  do  společnosti  svých  známých  uvedl.  Přestože  Tomáš 
trvale patřil  k nejlepším  studentům,  začal  být  vůči  způsobu 
vyučování některých profesorů velmi kritický. A protože měl 
u Monnierů přístup do rozsáhlé knihovny, nahrazoval si výu-
ku některých předmětů záškoláckým samostudiem.
V kvintě mu dokonce hrozilo vyloučení ze školy, když se 

vyhrotilo jeho vytrvalé odmítání zpovědi. Přestože byl vycho-
ván ve víře v boha a do konce života se necítil být ateistou, 
zpověď jako cestu k odpuštění hříchů neuznával. Jeho krédo 
znělo „nehřešit“!
Le Monnierovi se podařilo vyloučení odvrátit, a protože on 

byl vzápětí povolán do Vídně do funkce vídeňského policej-
ního ředitele, akceptoval Tomáš, v té době ještě Masárik, jeho 

nabídku  a  stěhoval  se  se  svým  svěřencem  a  přítelem Fran-
zem. Coby preceptor byl placen lépe než někteří jeho profe-
soři, ubytován byl v paláci s rodinou s plným zabezpečením 
a s přístupem mezi vídeňskou honoraci.
Spolu s Franzem odmaturovali na exkluzivním vídeňském 

Akademickém gymnáziu,  považovaném  za  nejlepší  v  habs-
burské říši a vyhrazeném studentům z nejbohatších a nejvliv-
nějších rodin. Po úspěšné maturitě se zapsal na filozofickou 
fakultu vídeňské univerzity a vedle základní náplně studia si 
zvolil řadu dalších nepovinných přednášek.
V té době se ve Vídni začal  jednoznačně hlásit ke svému 

češství.  Zúčastňoval  se  kulturních  a  společenských  krajan-
ských akcí, vstoupil do Akademického spolku a v roce 1875 
byl zvolen jeho předsedou.
Také si na matrice v Hodoníně nechal vystavit nový křestní 

list, ve kterém si počeštil příjmení na Masaryk.
V roce 1873 vypukla ve Vídni a následně v celé  říši epi-

demie cholery, a protože neštěstí nechodí nikdy samo,  ještě 
předtím zkrachovala vídeňská burza.
V  osobním  životě  zažil  Tomáš  hluboký  zármutek,  když 

v květnu náhle zemřel jeho milovaný bratr Martin a o měsíc 
později zemřel nečekaně jeho dobrodinec Anton Le Monnier.
Vzápětí se ale znovu přihlásila Štěstěna v podobě místa vy-

chovatele dospívajícího syna bankéře Rudolfa Schlesingera. 
Přesněji generálního ředitele Anglo-Rakouské banky. Dostal 
k dispozici vlastní byt a měsíční apanáž 100 zlatých. Znovu to 
bylo víc, než kolik brali jeho profesoři.
Student  Alfred  Schlesinger  byl  vcelku  bezproblémový, 

a  tak Masarykovi  zbývalo  hodně  času  na  vlastní  studium. 
Když Alfred  úspěšně  odmaturoval,  byl  na filozofii  zároveň 
hotov  také Tomáš. Oba  byli  odměněni  společným prázdni-
novým putováním po Itálii a po prázdninách doprovodil Ma-
saryk Alfréda na další studium do Lipska, kde v roce 1877 
došlo k osudovému setkání s Charlottou Garrigue. Oženil se 
s ní v  r. 1878 a měli spolu v  roce 1880 dceru Alici, v  roce 
1881  syna Herberta,  v  roce  1886  syna  Jana  a  v  roce  1891 
dceru Olgu.
I jeho akademická dráha byla přímočaře vzestupná. V roce 

1876 dosáhl doktorské promoce, v  roce 1878 habilitoval na 
docenta a v následujícím roce zahájil na vídeňské univerzitě 
přednáškovou činnost.
V roce 1882 se rozhodl k odchodu na nově zřízenou českou 

univerzitu v Praze, kde pak v roli mimořádného profesora fi-
lozofie působil až do roku 1914.
Aniž si to uvědomoval, směřovala jeho výchova a vzdělá-

vání k poslání státníka. Jako dítě pocítil skromný život nema-
jetných a  jako zámečnický a kovářský učeň poznal hodnotu 
fyzické práce.

Ulice T. G. Masaryka
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NEHODA AUTOBUSU
V pátek 12. ledna 2018 odpoledne došlo na hlavní příjezdové 
komunikaci do Horoměřic k  tragické dopravní nehodě. Bylo 
15.50 hodin, když na můj mobil přišlo oznámení od operač-
ního důstojníka  s  tím, že došlo k dopravní nehodě autobusu 
s  osobním  vozidlem  na  ulici  Horoměřická  s  větším  počtem 
zraněných osob. 
Okamžitě  jsem se odebral na místo nehody, byl  jsem  tam 

v 15.54 hodin. Na místě  se nacházel autobus PID  linky 316 
zaklíněný do stromu, o dalších cca 80 metrů dál byl v příkopu 
osobní automobil Škoda Superb. Při mém příjezdu již na místě 
zasahovala jedna posádka záchranné služby z Roztok a jedno 
vozidlo PMJ (pohotovostní motorizovaná jednotka) Praha. 
Hned  jsem  společně  s  příslušníky  policie  a  nezraněnými 

cestujícími začal s vyprošťováním zraněných. U autobusu ne-
šly otevřít dveře, proto jsme museli rozbít okénka. V tu dobu 
už na místo přijížděly další složky IZS (integrovaný záchranný 

systém) – policie, hasiči i záchranná služba. Tyto složky pře-
vzaly řízení záchranné operace.
Já  jsem pak pomáhal odklánět dopravu a zajišťovat místo 

nehody. Na místě byl dost velký zmatek, protože než policie 
uzavřela komunikaci mezi Jenerálkou a Horoměřicemi, přijíž-
děla na místo nehody další auta a autobusy plné cestujících. 
Ty pak uvízly v koloně za místem nehody. Pomáhal jsem tedy 
hlavně dětem z těchto uvázlých autobusů spojit se s jejich ro-
diči. Později už policie odkláněla dopravu přes Nebušice a Ly-
solaje.
Nehoda měla  velmi  vážné  následky. Zemřel  řidič  a  jedna 

cestující z autobusu i řidička osobního vozidla. Zraněno bylo 
45 lidí, z toho 15 těžce. Mezi zraněnými je bohužel i řada lidí 
z Horoměřic. Příčiny nehody policie stále ještě vyšetřuje.

Vladimír Dvořák – strážník obecní policie

NOVÁ SLUŽEBNA
Obecní policie 
se na začátku letošního roku přestěhovala do nové služebny. 
Služebnu  najdete  v  bývalé  správní  budově  statku  –  oprave-
ná žlutobílá budova vpravo za vrátnicí. Služebna je v přízemí 
s bezbariérovým přístupem.
Obecní  policie  tak  vyklidila  prostory  v  přízemí  obecního 

úřadu.  Po  nezbytných  úpravách  tam  plánujeme  přestěhovat 
podatelnu  a  výběr  poplatků.  Spolu  s  matrikou  tak  většina 
občany nejčastěji využívaných služeb úřadu bude v přízemí, 
a tedy snáze dostupná i pro ty, komu schody činí potíže. 

Adresa služebny
Obecní policie Horoměřice
Velvarská 121, 252 62  Horoměřice 
Telefon:  220 970 241
E-mail:  obecni.policie@horomerice.cz

Budova služebny obecní policieInteriér služebny

Když ho posléze cesta za lepším vzděláním zásluhou jeho 
talentu,  charakteru  a  šťastných náhod katapultovala  do  nej-
vyšších společenských kruhů, rychle si osvojil dokonalé cho-
vání a diplomatické jednání, což později využil k prosazování 
zájmů národního sebeurčení.
Nikdy ale neslevoval ze svých zásad, zejména lpěl na tvr-

došíjném  hledání  a  obhajování  pravdy. To mu  později  jako 
vědci a politikovi působilo hodně nepřátelského ostouzení.
V roce 1866 ještě jako student narazil na hrůzné následky 

prusko-rakouské  bitvy  u Hradce,  a  to  jeho  podvědomý  od-
por k válce utvrdilo v celoživotní postoj. Přesto  se mu prá-
vě  v  době  války,  s  podporou  známých  osobností  i  dnes  již 

zapomenutých spolupracovníků podařilo prosadit samostatné 
Československo.
Dnes má Masaryk své ulice a svá náměstí v mnoha městech 

po celém světě, a je potěšující, že od roku 2003 má svou ulici 
také u nás v Horoměřicích.
Jen  je škoda, že se  toho nedožili pamětníci, kteří ho  jako 

prezidenta mohli  spatřit  mezi  horoměřickými  lány  při  jeho 
občasných vyjížďkách na koni.

Václav Kášek
foto ulice: Vladimír Dvořák

portrét: www.brnensky.denik.cz
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NETRADIČNÍ VÝSTAVA
Jak studenti architektury vidí centrum Horoměřic?

Zajímá Vás, jak si studenti architektury z ČVUT představují 
budoucí tvář Horoměřic? Přijďte se podívat na výstavu jejich 
prací do galerie Orchidea. Výstava bude přístupná do konce 
března.

Nachází se tu dva druhy prací: 11 návrhů tržnice a 7 návrhů 
širšího centra.

 Studenti bakalářského studia měli za úkol navrhnout tržnici 
do objektu statku. Zaměřili se tedy hlavně na úpravu vnitřního 
dvora, přístupových cest a využití stávajícího objektu statku. 

Studenti v posledním ročníku magisterského studia navr-
hovali urbanistické řešení širšího centra obce, jehož jádrem 
byl statek. Jejich návrhy tak více zasahují do stávajícího sta-
vu, obsahují zbourání řady stávajících objektů a výstavbu celé 
nové čtvrti.

Je důležité poznamenat, že studenti nedostali zadání od 
obce, ale od svých učitelů. Jejich návrhy totiž vznikly jako sou-
část jejich studia a zadání tak muselo odpovídat studijnímu 
programu. Studenti tedy u svých návrhů nemuseli brát ohled 
na vlastnické vztahy ani na územní plán. Mohli v rámci zadání 
volně tvořit bez jakýchkoli omezení. Jejich práce tedy prosím 
nechápejme jako hotovou věc. Spíše mohou být zdrojem zají-
mavých nápadů pro budoucí řešení.

Aby se ke studentským návrhům mohla vyjádřit i veřej-
nost, připravili jsme anketu, ve které můžete jednotlivé stu-
die ohodnotit a vybrat ty, které se vám budou nejvíce líbit. 
Anketní lístky jsou k dispozici přímo v galerii po celou dobu 
expozice.

Výstavu jsme zahájili 25. ledna 2018. Zúčastnili se zástup-
ci katedry architektury ČVUT doc. Ing. arch. Zuzana Pešková, 
Ph.D., a doc. Ing. arch. Luboš Knytl, kteří vedli studentské prá-
ce. Přijelo také pět studentů, autorů návrhů. Měli tak možnost 
své návrhy veřejnosti přestavit a obhájit. Museli se hodně 
snažit, protože dotazů bylo opravdu dost. Na vernisáž dora-
zilo hodně horoměřických občanů, kteří se o vystavené návr-
hy živě zajímali. Takže se diskutovalo, hodnotilo. Pro některé 
návštěvníky bylo náročné i hlasování v anketě, opakovaně 
porovnávali přednosti jednotlivých návrhů, k hodnocení při-
stupovali velmi odpovědně. 

A musím říci, že to nám jako organizátorům udělalo největ-
ší radost. To, že se lidé zajímají o budoucnost obce. Že jim na 
obci záleží. Přijďte se na výstavu podívat také.

Bc. Jana Kohoutová
Foto: Ing. Zdeněk Sadílek a Jana Kohoutová
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POHLEDEM ARCHITEKTA
Vize či realita?

25. ledna jste mohli být přítomni otevření výstavy 
věnované naší obci. Jako studentské projekty z Fa-
kulty stavební ČVUT se v galerii Orchidea představi-
la necelá dvacítka studií a předdiplomních projektů, 
které přímo řešily střed naší obce. Zpracování, které 
je možné stále ještě nad poštou vidět, opravdu stojí 
za to. Studie řešící jak střed obce, tak i přímo nádvo-
ří „statku“, jsou mnohdy velice odvážné a mnohdy 
i nerealizovatelné, ale to nijak nemění nic na faktu, 
že můžete na pár okamžiků koukat na naši obec 
pohledem studentů, kteří brzy budou plnohodnot-
nými architekty. Monumentální zastřešení i kom-
pletní přestavění centra obce nás mohou alespoň 
na papíře posunout do budoucnosti. Já sám bych 
si z některých prací vybral a byl bych rád, kdyby se 
naše obec mohla pyšnit podobně zpracovaným cen-
trem. Tímto moc děkuji všem studentům, kteří si 
vybrali tuto úlohu ke zpracování, a vás ostatní zvu 
na prohlídku těchto prací.

Ing. arch Adam Jech,  
člen zastupitelstva obce
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Dokončení z minulého čísla

Po  uložení  starých  svrchnokřídových  sedimentů  nastalo 
v  našem  regionu  další  dlouhé  období  bez  jakéhokoliv  dů-
kazu o  sedimentaci. Chybí  i  nejmladší  horniny  svrchní  kří-
dy a celý paleogén (starší kenozoikum -  třetihory). V tomto 
období byl povrch terénu intenzívně narušován probíhajícími 
pochody tropických a subtropických zvětrávání, jakož i mno-
honásobně  se  opakujícími  obdobími  denudací  (zarovnávání 
výškových  rozdílů  v  terénu)  a  erozí,  což mělo  za  následek 
vytvoření paleogenní paroviny. Z ní vystupovala jen některá 
návrší  a  ojedinělé  kopce,  vyzdvihující  se  zhruba  na  úroveň 
380 m n. m. 
Prvním obdobím po skončení středního turonu, ze kterého 

se v našem regionu ojediněle dochovaly usazeniny (štěrk a pí-
sek – OBR. 1), je až polovina neogénu (mladší kenozoikum 

GEOLOGICKÁ MINULOST  
HOROMĚŘIC A OKOLÍ

málo,  a  to  pouze  na  jednom místě  napravo  od  silnice  240,  
cca 2 km od Horoměřic (OBR. 1). 
Posledním  obdobím  po  neogénu  je  perioda  kvartéru  re-

prezentovaná  v  našem  okolí  nezpevněnými  horninami  jako 
je sprašová hlína, písek a štěrk (OBR. 1). Tyto horniny jsou 
v našem okolí nejběžnější, ostatně stejně jako i v jiných ob-
lastech s podobným charakterem krajiny. Kvartér  je charak-
teristický rychlými změnami klimatu, kdy se střídají  ledové 
a  meziledové  doby  v  periodách  několika  desítek  tisíců  let, 
přičemž o dnešní době hovoříme z hlediska geologicko-kli-
matologického jako o postholocénu.

A jak bude vypadat budoucnost? 
Předpovědět  další  vývoj  života  či 
klimatu dnes neumíme vůbec, a to 
ani na krátkou dobu. Existují však 
teorie [7] budoucího kontinentální-
ho driftu, podle nichž za  relativně 
krátkou dobu asi 25 mil. let Afrika 
dokončí svůj pohyb na sever, nara-
zí do Evropy a Středozemní moře 
zanikne. Vznikne  tak  nový  super-
kontinent  složený  z Asie,  Evropy 
a Afriky, který se bude následkem 
nárazu Afriky na západní část Eu-
rasie  otáčet  ve  směru  hodinových 
ručiček, avšak naše oblast se bude 
po  dobu  dalších  75  mil.  let  jen 

OBR. 2. Geologické členění stáří Země. Upraveno podle [2].

číslo hornina perioda (útvar) oddělení (epocha) stáří (mil. let)

6 hlína, písek, štěrk kvartér holocén 0,012 – 0

7 hlína, písek kvartér holocén 0,012 – 0

12 hlína, písek kvartér holocén 0,012 – 0

16 spraš, sprašová hlína kvartér pleistocén 0,126 – 0,012 

24 písek, štěrk kvartér pleistocén 2,58 – 0,012 

49 písek, štěrk, jíl kvartér – neogén pliocén – pleistocén 5,333 – 0,126

130 jíl, písek, štěrk neogén – pliocén pleistocén-holocén 23,03 – 2,58

307 slínovec, jílovec křída svrchní, turon 93,9 – 89,8

315 pískovec křída svrchní, cenoman 100,5 – 93,9

316 vápenec křída svrchní, cenoman 100,5 – 93,9

357 břidlice, droba neoproterozoikum ca 600

748 droba, prachovec neoproterozoikum ca 600

751 silicit neoproterozoikum ca 600

2297 kvarcdiorit, tonalit paleozoikum kambrium ca 530

2459 písek, štěrk kvartér pleistocén 2,58 – 0,012OBR. 1. Geologická mapa Horoměřic. Upraveno podle [1].

– třetihory). V té době (23 – 2,6 mil. let) bylo naše území bez 
moře,  dochované  fosílie  jsou  proto  pouze  sladkovodní,  ale 
též suchozemské. Severně a západně od naší obce probíhala 
vulkanická  činnost,  jejímž  dokladem  jsou České  středohoří 
a  stratovulkán Doupovských  hor.  Poloha  naší  obce  již  byla 
téměř v současné pozici. Z převážně rostlinných jezerních se-
dimentů vznikly mezi uvedenými horami a Krušnými horami 
hnědouhelné pánve.
V  bezprostředním  okolí  naší  obce  se  z  období  neogénu 

příliš  fosilií  nedochovalo,  ojediněle  je  nalézán měkkýš Me-
lanospis fossilis jižně od Horoměřic nalevo od silnice 240 za 
přírodním  parkem  Housle  (OBR. 
9). Na počátku neogénu převláda-
lo u nás teplé, vlhké klima, vrchol 
oteplení přišel ve středním miocé-
nu (asi 13 mil. let), kdy byla teplota 
ovzduší o 7 – 9 °C vyšší než v sou-
časnosti.  Později  ovšem  nastalo 
ochlazování, a to hlavně v důsled-
ku  přerušení  spojení Atlantického 
a Tichého oceánu v oblasti Střední 
Ameriky a s tím spojenou změnou 
mořských  proudů.  Vliv  na  ochla-
zení mělo i rozšíření antarktického 
ledovce  a  zalednění  severní  polo-
koule, přičemž hladina moře klesla 
až o 40 metrů.

Nejmladší epochou v periodě neogénu je pliocén o stáří 5,3 
– 2,6 mil. let (viz časová osa na OBR. 2). Pliocéní klima u nás 
se vyznačovalo postupnou aridizací  (vysušováním) a ochla-
zováním. Blížila se  již doba velmi  intenzivních výkyvů kli-
matu v kvartéru, k nimž pravděpodobně vedla  řada procesů 
probíhajících již v pliocénu. Podmínky pro fosilizaci v našem 
okolí nebyly příznivé a hornin z této doby se dochovalo jen 

OBR. 9. Fosilní měkkýš Melanospis fossilis. Velikost 3 cm.
Soukromá sbírka, foto a sběr autora.
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POVÍDÁNÍ O BARMĚ

V podvečer  18.  ledna  proběhla  v Galerii Orchidea  rozprava 
s Petrou Novou a Lenkou Mařincovou, které se podělily o vel-
mi zajímavé cestovatelské zkušenosti. Návštěvníci byli přiví-
táni výstavkou fotografií a barmských bankovek a ochutnáv-
kou tamních sladkostí. Podávaný barmský zelený čaj uvítala 
většina příchozích. Po krátkém představení obou cestovatelek 
následoval  stručný  výklad  základních  informací  o  Barmě  – 
Myanmaru. Posluchači pak vyslechli poutavé vyprávění o ces-
tování napříč Barmou, plné nevšedních zážitků a humorných 
situací, doplněné promítáním autentických fotografií. V závě-
ru přednášky proběhla živá diskuze. 

Petra Nová touto akcí volně navázala na svoje dřívější ces-
tovatelské povídání o Gruzii, Vietnamu a Kolumbii, které již 
v Galerii Orchidea v minulosti proběhly. Věřím, že podobné 
akce  budou  dále  zpestřovat  kulturní  život  v  Horoměřicích 
a přivedou další posluchače a možná i další cestovatele ochot-
né podělit se o svoje zážitky.
Velmi rád bych touto cestou vyjádřil poděkování cestovatel-

kám i Obecnímu úřadu Horoměřice.

Bohuslav Peterka
Foto: Ing. Zdeněk Sadílek

zvolna pohybovat jihovýchodním směrem, neboť bude ležet 
blízko rotační osy. Zároveň se ve stejné době ke zmíněnému 
superkontinentu připojí Austrálie a za 250 mil.  let ode dne-
ška i oba americké kontinenty. Nový superkontinent nazvaný 
Pangea Proxima bude mít polohu obdobnou, jako byla polo-
ha kontinentů ve spodním triasu před 240 mil. lety, ale naše 
území změní polohu jen málo. To již ale budou dějiny lidstva 
v dnešní podobě dávno uzavřené. Planeta však bude žít dále 
ještě asi dalších pět miliard let, kdy bude pohlcena expandují-
cím vyhasínajícím Sluncem a naplní se tak i její osud.

Výběr z literatury
[1] Bokr P: Geologické a geovědní mapy, www.geologicke-

-mapy.cz
[2] Paturi F,R a kol.: Kronika Země, Fortuna Print spol s.r.o. 

Praha 1996, ISBN: 80-85873-67-2.

[3] Li Z,X a kol.: Assembly, configuration, and break-up his-
tory of Rodinia: A synthesis. Precambrian Research, 160 
(1–2), 2008, 179-210.

[4] Bruthans J: Země jako ledová koule. Vesmír 81(5), 2002, 
254.

[5] Shimada K; Hooks G.E.: Shark-bitten protostegid turtles 
from the Upper Cretaceous Mooreville Chalk, Alabama. 
Journal of paleontology, 78(1), 2004, 205-210. 

[6] Dvořák O: Kamenné otazníky české historie, Nakladatel 
XYZ 2010, ISBN: 978-80-7388-252-5

[7] Algol: https://www.youtube.com/watch?v=bQywDr-btz4.  
Publikováno 2016.

Ing. Martin Přádný, CSc.
e-mail: kid.sun@seznam.cz
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UNIVERS V HOROMĚŘICÍCH
Vystoupení hudební skupiny UNIVERS 
v Horoměřicích
V pátek 8. prosince 2017 v 19 hodin se v pivnici na fotbalo-
vém hřišti v Horoměřicích již poněkolikáté konalo vystoupe-
ní hudební skupiny UNIVERS. Tato kapela vkládá do svých 
vystoupení své zapálení pro hudbu a velké množství energie, 
které dokáže pozitivně naladit přítomné posluchače a mnohdy 
je i zvednout ze židlí. Nádherným zpěvem a hrou na kytaru nás 
potěšil Ondřej Novák, vedoucí kapely UNIVERS, přičemž byl 
doprovázen dalším kmenovým členem kapely  Janem Pokor-
ným hrou na baskytaru, a dále atmosféru dokresloval hrou na 
saxofon hudebník Sláma. Dynamiku celého večera navíc zvý-
šilo spontánní vystoupení Chipa Doehringa z Horoměřic, kte-
rý je znám našim občanům spíše svými vystoupeními a hrou 
na dudy. Ten večer se však Chip chopil zapůjčené kytary od 
Ondřeje Nováka a svým výrazným energickým hlasem oboha-
til celé vystoupení. 
Děkujeme  všem  hudebníkům  za  fantastické  představení 

a těšíme se na další setkání.
Informace o  termínech budoucích pátečních vystoupeních 

skupiny UNIVERS v naší obci i fotografie z předchozích hu-
debních akcí této skupiny v Horoměřicích lze nalézt na sociál-
ní síti Facebook při zadání slovního spojení „Pivnice na hřišti 
Horoměřice“, dotazy na  termíny vystoupení v Horoměřicích 
je možno zasílat na email kytaristy  skupiny Jana Pokorného 
z Horoměřic: pokyhonza@seznam.cz. 
Vystoupení kapely UNIVERS v Horoměřicích jsou zdarma, 

hudebníci hrají pro naši radost.

Ing. Helena Řezbová, Ph.D. a Eva Čechová 
Foto: Ing. Helena Řezbová, Ph.D.

UNIVERS party band je kapela, 
která byla založena již před 15 
lety a která vznikla z čistého hu-
debního nadšení čtyř muzikan-
tů. Kapela si velmi rychle našla 

své publikum a díky zkušenostem zúčastněných mu-
zikantů se rovněž velmi rychle ustálil repertoár, který je 
volen tak, aby si v něm každý našel to „své“. Zároveň 
se daří i to, že písničky, které kapela UNIVERS hraje, 
baví i  její členy, a  díky tomu jsou vystoupení kapely 
nabita čistým nadšením z hudby jako takové.

V současné době je kapela tvořena kmenovými hu-
debníky v podobě Ondřej Novák – kytara, zpěv, Honza 
Poky Pokorný – baskytara, Vladimír Kováčik – saxofon 
a Dario Sapienza – kytara. Tato sestava se mění nebo 
doplňuje o další muzikanty v podobě hostů, jako jsou: 
Olda Krejčoves – Monkey Business, Pavel Skala – ex 
Žentour, ex ETC Vladimír Mišík, Pavel Sláma – Aurora 
swing band, Marek Krásný – Golden Big Band Prague, 
Buddy Karlos – Mefisto, Hugo Lindaur – Toy, Free ride 
a další. Kapela taktéž vystupuje na společných kon-
certech s kapelami Free ride – Dario Sapienza, nebo 
Chip and Co. - Chip Doehring a v neposlední řadě také 
jako „after party band“ po koncertech Divokýho Billa. 
UNIVERS party band je uskupení, které vystupuje při 
všech možných příležitostech od narozeninových par-
ty, přes svatby až po velké hudební festivaly, a to jako 
„party band“, se kterým se skutečně nikdo nenudí.

Kapela UNIVERS

Obecenstvo

Základní informace o skupině UNIVERS
Jistou zajímavostí je i působení člena kapely na poli 

klasické hudby v podobě spolupráce s ženským pě-
veckým sborem Smetana Kladno, což budiž důkazem, 
že kapela UNIVERS, je skutečně „universální“.

Ondřej Novák, vedoucí hudební skupiny UNIVERS
 a umělecký vedoucí a sbormistr  

ženského pěveckého sboru  
SMETANA KLADNO

Adventní koncert ženského pěveckého sboru na Kladně,  
diriguje umělecký vedoucí a sbormistr Ondřej Novák.  

Zdroj: internetová stránka sboru www.smetanakladno.cz, rok 2017
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ADVENTNÍ KONCERT
„České Vánoce“
Již  tradičně se v kapli  sv. Anny konal  tento koncert a stejně 
jako v  létech minulých,  i  tentokrát posluchače potěšil a svá-
tečně naladil. 
Pod patronací Obce Horoměřice a Farnosti Nebušice jsme 

vedle očekávaných vánočních koled vyslechli Českou mši vá-
noční od J. J. Ryby, zazpívanou nepočetným ansámblem ob-
divuhodně.
Vedle  sólistů  Národního  divadla  Jana  Ondráčka  (tenor) 

a Lukáše Hynka Krämmera (bas) a vedle členů Státní opery 
Martiny Podéšťové (alt) a Víta Bulíčka (housle) se neztratily 
ani Adéla Šmilauerová (soprán, alt) a Veronika Vojířová (so-
prán). Hudební doprovod obstarali dva skvělí Vítové. Na har-
monium Šmilauer a na housle Bulíček.
O skladby Z růže vzkvetla lilie, Spi, spi neviňátko, menuet 

a další se interpreti sólově podělili a následující koledy už se 
sborem zpívalo i publikum.
Mile  zapůsobil  úryvek  z  učitelského  deníku  Jakuba  Jana 

Ryby přednesený Veronikou Vojířovou a stejně mile zněla prů-
vodní slova Martiny Podéšťové.
Na závěr, spolu s již obvyklými růžemi pro účinkující, po-

děkoval a krásnými slovy popřál farář Jakub Berka, který na 
samém začátku všechny přivítal.
Koncert se báječně vydařil,  jenom je škoda, že už  je naše 

nádherná kaple pro všechny zájemce malá.

Václav Kášek
Foto: Jakub Berka

POČASÍ
Stále teplo, srážky mírně nadprůměrné
V informaci o počasí v naší obci se zaměřím na loňský rok a porovnám 
teploty na začátku a na konci mého 50letého amatérského pozorování. 
Rovněž se budu věnovat srážkám a jejich výkyvům. Nezapomenu ani 
na hospodaření s vodou.

1. Počasí roku 2017
Teploty – roční průměr 9.96 °C je o 0,5 °C nad celkovým průměrem 
(1968 – 2017), což stačí celkově na 11. – 13. místo. Pořadí nejteplejších 
roků:
1. 2000 = 10,92 °C  2. 2014 = 10,78 °C  3. 2015 = 10,70 °C.
Na opačném konci je pořadí:
1. 1996 = 7,44 °C  2. 1987 = 7,95 °C  3. 1985 = 8,16 °C
Celkem 9 měsíců bylo teplotně nadprůměrných a 3 pod průměrem. 

Unikátní je, že žádný měsíc nebyl v mezích průměru, tzn. ± 0,5 °C! Nej-
více se tomu blížil listopad s odchylkou + 0,6 °C od 50leté Tø. Relativně 
jsme se nejvíc ohřáli v březnu s Tø = 7,23 °C, což je 2,8 °C nad průmě-
rem, a v červnu s průměrem 19,83 °C, tj. 2,33 °C nad průměrem a patří 
mu 3. místo v červnové tabulce. Příjemné bylo letní období červen až 
srpen, které se s Tø = 20,12 °C zařadilo na 5. místo. Tehdy se teploměr 
dostal 45x přes 25 °C a 8x přes 30 °C s rekordem 35,5 °C dne 1. srpna. 
Nadprůměrný byl i závěr roku – 4. kvartál byl o 1,1 °C nadprůměrný. 
Ještě tepleji bylo v letošním lednu (2018) Tø = 3,2 °C, což je 3,9 °C nad 
průměrem a značí  to 4. nejteplejší  leden s „rekordním mrazem“ pou-
hých –4,2 °C. Takže máme t.č. zaděláno na jednu z nejteplejších zim!
Do „rozumného teplotního nadprůměru“ se loňský rok dostal přede-

vším díky třem výrazně chladnějším měsícům:
 – lednu s Tø = –4,52 °C, který byl nejchladnější měsíc za posledních 6 
let – 3,8 °C pod normálem, což znamená, že to byl 8. nejchladnější 
leden za 50 let! Dne 11. 1. ráno byl naměřen i roční rekord –15,5 °C! 
Pozn: absolutní minimum je – 22 °C z 29. 12. 1996;

 – září, které bylo o 1,5 °C podprůměrné;
 – dubnu s –1,05 °C pod normálem a s výskytem ranních mrazíků oko-
lo –2 °C ve dnech 18. až 21. 4. Tehdy byly způsobeny škody zejména 
na ovoci a zelenině.
Srážky  –  po  extrémně  suchém  r.  2015  a  mírně  podprůměrném 

r. 2016 spadlo vloni 648 mm srážek, což je téměř 103 % ročního průmě-
ru (srážky měřeny od 1. 4. 1995). Tím se rok 2017 dostal na 7. místo za 
posledních 22 let! Pro informaci: nejvíc srážek bylo v r. 2010 – 890 mm 
a nejméně v r. 2003 – 385 mm!
S vodou vloni nejvíce šetřil únor (20,5 mm) a leden (22,5 mm). Štěd-

rý naopak byl červen s 95 mm díky zejm. 29. 6., kdy spadlo celkem 51 
mm, což je druhý nejvyšší srážkový úhrn za dobu měření srážek (viz 
dále bod 3e). Tento den v některých místech na jihozápadním okraji Pra-
hy spadlo až 118 mm! Srážkově bohaté byly i oba prázdninové měsíce 
se srážkami přes 80 mm. Vyznamenal se též duben se 68 mm, což je více 
než dvojnásobek normálu. Dní se srážkami bylo celkem 150 – nejvíce 
se deštníky používaly 16x v dubnu, červenci a říjnu, a naopak v březnu 
pouze 9x. Srážky nad 5 mm hlásilo 39 dní a 14x byly srážky s úhrnem 
nad 10 mm. Nekonalo se žádné větší „období suché“, nejvíce se muselo 
zalévat asi od 16. 5. do 3. 6., kdy byla Tø = 18,7 °C a pouze 2 dny se 
srážkami. Bouřek bylo poněkud méně – pouze v 11 dnech – nejvíce 4 
v květnu a červnu. Nejsilnější byly: v noci na 23. 6. (20 mm srážek) 
s velkými škodami na řadě míst Čech a 11. 8., kdy díky vydatnému dešti 
a několika bouřkám spadlo 30,5 mm srážek. Je třeba se zmínit o dvojím 
padání krup: při bouřce dne 10. 5. (kroupy menší velikosti) a 18. 4. v po-
ledne (malá intenzita). Škody v obou případech nebyly veliké.
Sněžení se vyskytlo ve 22 dnech – nejvíce v lednu (12x) a v prosinci 

(6x), kdy to byl převážně sníh s deštěm. Cestáři a řidiči měli nejvíce 
starostí 2. a 3. února při náledí díky mrznoucímu dešti. 
Z dalších negativních jevů loňska nutno upozornit na smogové ob-

dobí od 19. do 23.  ledna a zejm. na vichřici dne 29. října, která byla 
asi nejsilnější od 18.1. 2007. Způsobila velké škody v ČR a v okolních 
státech. V naší obci byly škody naštěstí poměrně malé.

Účinkující
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Horoměřický zpravodaj vydává Obec Horoměřice,  
IČ 00241229, se sídlem Horoměřice, Velvarská 100. 

Horoměřický zpravodaj je periodický tisk Obce Horoměřice  
podle zákona č. 46/2000 Sb., vychází nepravidelně, 6 – 10 × ročně.  

Místo vydávání: Horoměřice.
Evidenční číslo MK ČR E 17966.

Horoměřický zpravodaj je doručován do domácností obce zdarma.
Vydavatel si vyhrazuje právo na grafickou a gramatickou úpravu příspěvků,  

případně na jejich krácení.
Za správnost příspěvku (zejména po právní stránce) odpovídá vždy autor příspěvku.

Názory autorů příspěvků nemusí být v souladu s názory vydavatele.
Grafika a tisk: Ondřej Cejnar 

Náklad: 1740 výtisků
Vaše příspěvky můžete doručit na obecní úřad či poslat e-mailem: 

podatelna@horomerice.cz 

2. Porovnání průměrných teplot a srážek na počátku a na 
konci pozorování včetně hodnot za poslední 3 roky

Teploty měřeny od 1. 1. 1968 do 31. 12. 2017, tzn. 50 let.
Srážky měřeny od 1. 4.  1995 do 31. 12. 2017,  tzn. 9 měsíců + 22 
kalendářních roků.
Průměrná teplota vzduchu ve sledovaném období = 9,45 °C.
Průměrný roční úhrn srážek v období 1996 – 2017 = 629,7 mm/rok.

 
U obou tabulek (viz Tab.1 a Tab. 2) jsou ještě připojeny údaje za 

období posledních 3 let, aby vynikl současný ráz počasí. Je zde vidět 
oteplování zejm. v únoru, březnu, o prázdninách a v prosinci. Mírné 
ochlazení je pouze v dubnu. U srážek 2015 – 2017 je patrný deficit 
v průměru přes 50 mm/rok a je vidět střídání suchých a „mokrých“ 
měsíců (červen až říjen). Období 3 let  je ale příliš krátké na činění 
seriózních závěrů, zajímavá bude nejbližší doba.

3. Výkyvy srážek – přehled rekordů
Bez dalšího komentáře uvádím pár zajímavých tabulek.

a) Období dešťů se srážkami každý den (od 1. 4. 1995)
27. 4. – 12. 5. 2013   16 dní   úhrn srážek:  49 mm Tø období 13,2 °C
16. 11. – 29. 11. 2010  14 dní   úhrn srážek:  58,7 mm Tø období 2 °C
19. 6. – 1. 7. 2009   13 dní   úhrn srážek:  64 mm Tø období 17,2 °C

b) Období sucha, počet dní bez srážek za sebou
30. 11. – 29. 11. 2011   30 dní
14. 1. – 11. 2. 1989   29 dní
20. 3. – 15. 4. 1974   27 dní 
17. 6. – 13. 7. 1976   27 dní

c)   Nejsušší měsíce
  11/2011  2,5 mm
  02/2014  3,2 mm
  04/2007  3,7 mm

d)  Srážkově nejbohatší měsíce
  07/1997  164,5 mm
  08/2010  162,5 mm
  06/2013  162,0 mm

e)  Dny s největšími srážkami
  12. 8. 2002  66 mm
  29. 6. 2017  51 mm
  23. 7. 2010  48 mm

f)   Měsíce s největším nebezpe-
čím sucha

   tzn. kdy spadne méně než 50 
% srážkového průměru – vy-
jádřeno v procentech z celko-
vého počtu sledovaných:

  únor   23 % 
  srpen   22 %
  březen   18 %

4. Hospodaření vodou
Vypadá  to  velice  dobře: máme  za  sebou  rok  se  slušnou  srážkovou 
bilancí, existují a rozjíždějí se další programy na úsporu vody, zadr-
žování a využívání dešťovky a odpadní vody z domácností apod. Po-
zornost se věnuje i finančnímu zajištění této užitečné činnosti. Svádí 
to k optimismu, že v nejbližších letech nemusejí být s nedostatkem 
vody větší problémy. Varování ale přichází paradoxně z Izraele, který 
je považován za „mistra světa v hospodaření s vodou“! Tato „země 
pouští“ si vystačí s malým množstvím vody, která spadne především 

Tab. 1 Průměrné teploty

Období let
Měsíc Tø (°C) rok

°C1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12

1968 – 77 10 –0,48 1,16 4,48 9,01 14,65 17,88 19,93 19,48 15,24 9,54 4,75 0,15 9,65

2008 – 17 10 –0,72 0,65 4,88 10,07 14,37 18,00 20,23 19,75 14,94 9,27 5,12 1,12 9,81

2015 – 17 3 –0,94 2,07 5,58 8,72 14,77 18,55 20,88 20,74 15,29 9,53 4,99 2,66 10,27

Tab. 2 Průměrné srážky 

Období let
Měsíc – průměrné srážky (mm) rok 

mm1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12

1. 4. 95 
– 31. 3. 00 5 22,4 29,4 51,0 28,3 64,4 106,8 101,5 55,3 59,9 35,4 37,2 34,4 626

2013 – 17 5 36,0 27,7 38,3 38,1 91,1 80,9 72,8 74,1 46,1 66,4 38,6 25,8 636

2015 – 17 3 32,4 26,5 41,2 44,4 59,0 72,8 59,2 72,9 27,7 70,9 41,2 28,2 576,5

v  zimních měsících.  Předpokládalo  se,  že  cca  10  let  zde  nebudou 
s vodou větší problémy, a dokonce došlo ke zlevnění pro domácnosti 
na  úroveň  nižší,  než  je  v ČR!  Situaci  neočekávaně  zkomplikovaly 
2 suché zimy za sebou, kdy spadlo asi 70 % normálu. Stejně bídně 
vypadá i letošní zima. Pokud její závěr srážky výrazně nevylepší, bu-
dou muset Izraelci citelně snižovat příděl vody pro zemědělství a na 
zálivky parků a zahrad. Omezí se např. pěstování rajčat, která mají 
velkou potřebu vody. Domácnosti zatím nemají být postiženy, proto-
že neuvěřitelných až 85 % vody z domácnosti se využívá na závlahu. 
Problém tohoto státu, který má sice jiné klima než ČR, ale je v tom-
to směru daleko vyspělejší, varuje před uspokojením a podceněním 
klimatických  vrtochů. Mějme  proto  na mysli,  že  budoucnost  přeje 
připraveným!

Ing. František Karhan


